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20. møde 

Onsdag den 16. november 1983 kl. 13.00 

Dagsorden: 

1) Spørgsmål til ministrene. 

2) Første behandling af lovforslag nr. L 63: 
Forslag til lov om ændring af lov om soci- 

al bistand. (Sikring af kontanthjælpsbeløbet 
efter § 43, stk. 1, og præcisering af hjælp til 
boligudgifter efter § 43, stk. 3). 

3) Første behandling af lovforslag nr. L 54: 
Forslag til lov om social pension. 

4) Første behandling af  lovforslag nr. L 55: 
Forslag til lov om ændring af forskellige 

sociale love. (Ændringer som følge af nye 
regler om social pension). 

5) Første behandling af  lovforslag nr. L 60: 
Forslag til lov om ændring af lov om syge- 

husvæsenet. 

Meddelelser fra formanden: 

Fjerde næstformand (Arentoft): 
Medlem af folketinget Ove Jensen har 

meddelt mig, at han ikke vil kunne give mø- 
de i tinget i mindst 7 dage, hvorfor han an- 
moder om orlov, jfr. folketingets forretnings- 
ordens § 42, stk. 3, litra c, fra og med den 22. 
november samt om, at stedfortræderen må 
blive indkaldt. 

I skrivelse af g.d. meddeler industrimini- 
steren, at han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  patentloven. 
(Lovforslag nr. L 71). 

Forslag til lov om ændring af lov om forsik- 
ringsvirksomhed. 

(Lovforslag nr. L 74). 

Forslag til lov om ændring af lov om tilsyn 
med pensionskasser. 

(Lovforslag nr. L 73). 

I skrivelse af d.d. meddeler socialministe- 
ren, at han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om social 
bistand. (Betaling for hjemmehjælp). 

(Lovforslag nr. L 72). 

Medlemmer af folketinget Holger K. Niel- 
sen (SF) og Steen Folke (VS) har meddelt 
mig, at de ønsker til udenrigsministeren at 
stille følgende: 

Forespørgsel. 
»Hvad kan regeringen oplyse om forhand- 

lingerne om EFs fremtidige finansiering og 
om EFs budget for 1984 ?<< 

(Forespørgsel nr. F 6). 

Statsrevisorerne har afgivet endelig be- 
tænkning over statsregnskabet for finansåret 
1981. 

Eksemplarer vil blive omdelt. 

Skriftlig fremsættelse aff orslag: 

Industriministeren (Stetter): 
Hermed har jeg den ære for det høje fol- 

keting at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  patentloven. 
(Lovforslag nr. L 71). 
Lovforslaget tilsigter primært at gennemfø- 

re en omlægning af patentlovens årsafgiftssy- 
stem. Herudover tilsigter lovforslaget at ska- 
be hjemmel for Danmarks ratifikation af Bu- 
dapesttraktaten om international anerkendel- 
se af deponering af mikroorganismer. 

Lovforslag herom har i folketingssamlin- 
gen 1982-83 været forelagt folketinget sam- 
men med forslag om ratifikation af Den eu- 
ropæiske Patentkonvention. Da forslaget om 
ratifikation af Den europæiske Patentkon- 
vention var omfattet af grundlovens § 20, og 
da der ikke i folketinget ved forslagets 3. be- 
handling opnåedes det fornødne flertal på 5A 
af folketingets medlemmer for forslaget, 
bortfaldt det i sin helhed. 
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[Industriministeren] 

Det nu fremsatte lovforslag er i al væsent- 
lighed identisk med det tidligere fremsatte 
lovforslag, bortset fra at det ikke indeholder 
forslag om ratifikation af Den europæiske 
Patentkonvention. 

Den foreslåede omlægning af årsafgiftssy- 
stemet var som nævnt også indeholdt i det 
tidligere fremsatte lovforslag. Forslaget inde- 
bærer, at årsafgifter løbende forfalder i an- 
søgningstiden, dog således, at afgiften for de 
2 første afgiftsår først forfalder samtidig med 
afgiften for det 3. afgiftsår, og dette er be- 
grundet i, at det findes rimeligt, at også de 
ansøgere, hvis ansøgning ikke fører til pa- 
tent, betaler for behandlingen af ansøgnin- 
gen. 

Omlægning af årsafgiftssystemet må anta- 
ges at medføre en sanering i antallet af pa- 
tentansøgninger under behandling, idet det 
må forventes, at en række ansøgninger ikke 
fremover vil blive opretholdt -  som følge af 
pligten til at betale årsafgift. 

Da den rationalisering og billiggørelse af 
patentansøgningsproceduren, som en ratifi- 
kation af Den europæiske Patentkonvention 
ville indebære, nu ikke finder sted, er det 
efter min opfattelse af væsentlig betydning, 
at man ad anden vej muliggør en betydelig 
reduktion i antallet af sager under behand- 
ling i patentdirektoratet og af direktoratets 
behandlingstid. En omlægning af årsafgifts- 
systemet som foreslået i lovforslaget vil være 
et første skridt på vejen henimod dette. I de 
almindelige bemærkninger til lovforslaget er 
det nævnt, at en omlægning kan forventes at 
medføre et engangsfald i antallet af ansøg- 
ninger under behandling på fra 6.000 til 
10.000 ud af en samlet mængde af ansøgnin- 
ger under behandling på ca. 39.000. Jeg vil 
gerne understrege, at den helt afgørende for- 
udsætning for at opnå en reduktion i antallet 
af sager under behandling i den anførte stør- 
relsesorden er, at omlægningen får virkning 
også for ansøgninger under behandling. Uag- 
tet folketingets flertal ved behandlingen af 
forslaget i folketingssamlingen 1982-83 ikke 
fandt, at forslaget også burde omfatte ansøg- 
ninger, der var under behandling ved lovens 
ikrafttræden, finder jeg, at der nu foreligger 
en ny situation, efter at det har vist sig, at 
der ikke er det nødvendige flertal i tinget for 
en ratifikation af Den europæiske Patentkon- 
vention. 

Omlægningen .af årsafgiften skal ses som 
et første skridt i retning mod en retablering 
af patentdirektoratet. Yderligere initiativer i 
henseende hertil er under overvejelse i indu- 
striministeriet. Flere af forslagene forudsæt- 
ter imidlertid yderligere overvejelser og for- 
handlinger, bl.a. med erhvervsorganisationer 
og udenlandske patentinstanser. Om disse 
overvejelser kan jeg henvise til lovforslagets 
almindelige bemærkninger. 

Lovforslaget tilsigter som nævnt yderligere 
at skabe hjemmel for en dansk ratifikation af 
Budapesttraktaten. Formålet med denne trak- 
tat er at sikre en gensidig anerkendelse af, at 
en deponering af en kultur af en mikroorga- 
nisme i forbindelse med en patentansøgning 
kan foretages ved en international depone- 
ringsmyndighed. Dette vil spare en ansøger 
for udgifter i tilfælde, hvor der ansøges om 
patent i flere lande. 

Jeg anbefaler lovforslaget til folketingets 
velvillige behandling. 

Industriministeren (Stetter): 
Hermed har jeg den ære for det høje fol- 

keting at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af lov om forsik- 

ringsvirksomhed. 
(Lovforslag nr. L 74). 

Forslag til lov om ændring af lov om tilsyn 
med pensionskasser. 

(Lovforslag nr. L 73). 
De væsentligste ændringer i forslaget om 

ændring af forsikringsvirksomhedsloven ved- 
rører adgangen til at anbringe en større del 
af selskabernes midler som risikovillig kapi- 
tal i erhvervslivet. 

En stadig større del af opsparingen sker 
gennem pensionskasser og forsikringsselska- 
ber til pensionsformål. Denne opsparing har 
hidtil overvejende været anbragt passivt i 
obligationer og pantebreve, og der har mang- 
let både lyst og tilskyndelse til at bryde med 
denne traditionelle holdning. 

Regeringen tog på et meget tidligt tids- 
punkt klart stilling til dette problem. I inve- 
steringsfremmeprogrammet fra december 
1982 anførte vi, at vi ville give pensionskas- 
ser og livsforsikringsselskaber både større 
tilskyndelse til og  bedre muligheder for at 
placere større midler aktivt i erhvervslivet. 
Realrenteafgiftsloven, som vi vedtog i som- 


